
26. Question de Madame Leticia SERE, Conseillère communal, du 16 janvier 2023  -=-  Vraag van mevrouw 
Leticia SERE, gemeenteraadslid, van 16 januari 2023. 
 
Vluchtelingen van het kraakpand gelegen Paleizenstraat 

 
Op verzoek van de burgemeester werd een gezondheidsinspectie uitgevoerd in het kraakpand in de 
Paleizenstraat, waar momenteel 700 à 800 asielzoekers het pand bezetten. De artsen van de 
Gemeenschapscommissie identificeerden verschillende gevallen van tuberculose, zorgwekkende 
gevallen van cutane difterie en een zeer grote verspreiding van schurft, met een risico op superinfectie 
in het gebouw.  

Al maanden klagen hulporganisaties over de erbarmelijke situatie in het kraakpand in de Paleizenstraat. 
Daar verblijven honderden daklozen, asielzoekers, en mensen in onwettig verblijf, onder wie niet-
begeleide minderjarige vreemdelingen, omdat ze geen plaats toegewezen krijgen in de asielcentra 
omdat die volledig volzet zijn. De leefomstandigheden in het gebouw laten te wensen over en artsen 
hebben al verschillende gevallen van tuberculose vastgesteld, naast zorgwekkende gevallen van cutane 
difterie en een zeer grote verspreiding van schurft met een risico op superinfectie in het gebouw. Ook 
is er gevaar voor de ontwikkeling van gevallen van pulmonale difterie. Croix-Rouge de Belgique, de 
Franstalige afdeling van het Rode Kruis in ons land, opende enkele weken geleden nog een mobiele 
noodkliniek aan het gebouw.  

Vorige week heeft er een brand gewoed in een kraakband in de Paleizenstraat. De Brusselse brandweer 
rukte uit en heeft het vuur inmiddels geblust. Volgens de eerste berichten moesten enkele mensen ter 
plaatse verzorgd worden, maar moest er niemand naar het ziekenhuis. Een aantal vluchtelingen 
weigerde om het gebouw uit veiligheid te verlaten.  

• Kan u ons als raadsleden een beknopt overzicht geven van de wat de gemeente heeft 
ondernam in kader van dit dossier? 

• Wat kunnen burgers doen om te helpen? Kan dit gecommuniceerd worden? Zijn er 
inzamelacties? Hoe worden deze gecoördineerd?  

• Welke contacten zijn er met de bevoegde staatsecretaris en de Belgische regering in het 
algemeen om dit probleem op te lossen? 

 
 

Réponse :  
 

Dank u voor uw vraag, die ons inderdaad in staat stelt de balans op te maken van deze bezetting. Ik 
moet u zeggen dat dit een uiterst ingewikkelde zaak is, want deze onwaardige situatie is ongekend in 
Schaarbeek, maar ook in Brussel.  

Ter herinnering: het was de gemeente die eind oktober, maar vooral in november, alarm sloeg over 
deze kwestie, toen werd gemeld dat 700 mensen het gebouw bezetten. Op dat moment werd in de 
feedback van de verenigingen ter plaatse al melding gemaakt van een onmenselijke situatie, vanwege 
de huisvestingsomstandigheden en met name het vrijwel ontbreken van sanitaire voorzieningen: slechts 
één douche en twee toiletten voor alle bewoners. De verenigingen meldden ook dat de overgrote 
meerderheid van de mensen op het terrein wel degelijk asielzoekers waren, die dus door Fedasil zouden 
moeten worden opgevangen en door de federale overheid zouden moeten worden opgevangen.  

Gezien de urgentie van de situatie en de omstandigheden ter plaatse heb ik de Cocom gevraagd op 30 
november een gezondheidsinspectie ter plaatse uit te voeren om de situatie te objectiveren en 
oplossingen aan te reiken. Uit dit vernietigende verslag, dat op 7 december werd ontvangen, bleek dat 
de situatie in feite slechter was dan wat ons was beschreven, met, zoals u zich herinnert, gevallen van 
schurft, tuberculose en cutane difterie.  

Zoals u ook al aangaf, heeft deze gezondheidssituatie MSF en het Rode Kruis ertoe gebracht een mobiele 
kliniek voor het gebouw op te zetten om de mensen binnen te behandelen, maar ook om hen te 
vaccineren. De kosten van deze kliniek werden gedekt door Fedasil.  



Van de kant van de gemeente hebben we ook een beroep gedaan op het ABP om een oplossing te vinden 
voor de afvoer van het vele afval in het gebouw. 

Het beheer van dit kraakpand valt echter buiten de bevoegdheid van de gemeente en is vooral het 
gevolg van de passiviteit van de regering in de opvangcrisis die ons land en onze regio treft. Daarom heb 
ik, parallel met deze eerste acties en vanaf eind november, ook de federale overheid, en in het bijzonder 
de staatssecretaris, opgeroepen om haar verantwoordelijkheid te nemen en de teams van Fedasil naar 
de site te laten gaan om na te gaan wie toegang had tot annex 26. Er zijn ook verschillende 
vergaderingen met de regio gehouden om de situatie op te lossen. De situatie bleef echter op federaal 
niveau geblokkeerd tot vorige week, toen de staatssecretaris uiteindelijk op de VRT aankondigde dat 
een telling van de mensen in het gebouw zou worden uitgevoerd. In totaal zijn er sinds half december 
drie bijeenkomsten geweest met het kabinet van de staatssecretaris. Naast deze bijeenkomsten heeft 
de gemeente talrijke vergaderingen met de verschillende belanghebbenden belegd om de druk op de 
ketel te houden en concrete oplossingen te vinden.  

De situatie is inmiddels echter verslechterd en naar verluidt zijn de levensomstandigheden in het 
gebouw veel slechter geworden. Bovendien zijn er nieuwe mensen bijgekomen, met nieuwe profielen 
zoals daklozen, waardoor het aantal bewoners op 1000 komt. De brandstichting van vorige week heeft 
gelukkig geen slachtoffers gemaakt, maar toont aan dat de spanning in het gebouw toeneemt en de 
situatie in het algemeen verslechtert.  

Vandaag lijken Fedasil en het Gewest eindelijk vastbesloten om herhuisvestingsoplossingen te vinden 
voor de asielzoekers van wie de telling binnenkort begint, zonder dat ons precieze data worden 
meegedeeld, en zeker niet vóór enkele weken.  

Wat de hulp betreft die de burgers van onze gemeente zouden kunnen bieden, momenteel coördineert 
geen enkele vereniging de hulp in het gebouw, wegens de catastrofale ongezonde omstandigheden en 
de risico's voor de veiligheid. Wij weten dat de inwoners van Schaarbeek solidair zijn, en dat siert hen, 
maar de voorzichtigheid raadt elke individuele actie in het gebouw af, wegens diezelfde risico's.  

Naast deze stand van zaken wil ik wijzen op de omvang van de humanitaire ramp die zich voltrekt 
doordat de federale staat zijn fundamentele taken niet uitvoert. Deze schandelijke situatie treft ook een 
wijk van onze gemeente, en we mogen de plaatselijke bewoners niet vergeten, van wie bekend is dat ze 
ontredderd zijn door deze situatie die hun dagelijks leven beïnvloedt. Ik hoop dan ook dat Fedasil en het 
Gewest met concrete oplossingen komen voor de herhuisvesting van deze mensen, wat de eerste 
essentiële stap is om het gebouw leeg te maken en terug te keren naar de normale gang van zaken. 

 


